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Naši dopisi. 
Z Dunaja 18. junija. (Studenci judovskih časnikov) 

so res neizmerni, zato ni čuda, da se tako mogočne do-
misljujejo liberalci v državnem zboru in zunaj njega. 
Česar liberalci sami ne zmorejo , o tem jim je njihovo 
dobro plačano časništvo na pomoč, — česar sami ne 
izduhtajo, to jim ugane njih časništvo, in tako je res, 
da je časništvo „die 6. Macht". In žalibog, da je dan
danes svet v obče tako pokvarjen, da mu za resnico 
velja, kar je laž, — za zlat6, kar je tombak. Al naj 
se vrnem k temu, kar sem namenil danes ^Novicam" 
poročati. Opravilno poročilo (Geschaftsbericht) s e v e r n e 
ž e l e z n i c e (Kaiser Ferdinands Nordbahn) objavlja, da 
vodstvo te pod patronstvom firme Rothschildove stoječe 
železnice vsako leto nad 52.000 gold. pod nedolžnim 
naslovom „Pranumerations- und Insertionsgebuhren" (za 
naročnino in tiskovne pristojbine) daruje izvoljenim svo
jim časnikom. Ni li to „Dispositionsfondu v prav ča
stitljivem znesku, in to le od enega samega studenca 
judovskim časnikom! In koliko druzih denarnih stu
dencev je še, ki napajajo judovska grla, da prav močno 
vpijejo, kedar treba, zoper konservativno stranko, zoper 
Slovane, zoper vlado Taaffeovo in zoper vse, kar libe
ralizmu in brezverstvu ni po godu. Mnoge železnice, 
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veliko bank in semitski kralj Rothschild sam: vse to 
so stanovitni studenci, ki judovskim časnikom nikoli ne 
vsahnejo. Vse to pa nam je treba dobro zapomniti, 
kedar gre za vprašanje: kako to , da se nikoli ne naj
manjša stvar ne očita severni železnici, ki je v prvi 
vrsti velike dragine oglja na Dunaji kriva. Pa tudi 
državnim poslancem to ne sme iz spomina pr i t i , ko 
pride v državnem zboru na dnevni red razprava o tem, 
da severna železnica postane d r ž a v n a vlast, kajti ta
krat se bo gotovo vse semitsko časništvo strastno po
tegnilo za to , da bi železnica ostala samosvojna kakor 
dozdaj ; v tem slučaji pa bo treba poslancem vedeti, za 
katerim grmom zajec tiči. „Geld regiert die Welt% to 
je znana nemška prislovica, in v tej prislovici tiči tudi 
javna skrivnost, z a k a j večina dunajskih nemških čas
nikov , pa tudi mnozih druzih trobi v rog teutonskega 
liberalizma in brezverstva. 

V Gorici 19. junija. — P r o c e s i j o na Sv . T e l o 
le vodil g. prost mons. dr. V a l u s s i , ker se je bilo 
ba t i , da ne bi bila prevzv. nadškofu — glede na nji
hovo starost — pretežavna. Vreme je bilo prav ugodno. 
— O vojaških vajah na Rojah se je zgodila 11. t. m. 
velika n e s r e č a . Ko so dirjali kanonirji čez neglobok 
prekop, zvrnil se jim je voz; enemu topničarju je kolo 
v r a t s t r l o , da je zdajci umrl , druga dva sta hudo 
ranjena. — K o n c e r t za otroke rajncega kapelnika 
M u g n o n e - a (11. dne t. m.) je donesel blizo 750 gold. 
Peli so med drugim dvoje njegovih skladeb: ,,Ave 
Maria" in neko mornarsko. — Dne 29. septembra t. 1. 
bo v Gorici r a z s t a v a ž i v i n e vse naše dežele. Tako 
je sklenila kmetijska družba 30. maja t. 1. — K Ciril-
Metodovi svečanosti v R i m poj de iz naše nadškofije 
pet duhovnikov. — S v i l o d i so se po naših krajih sploh 
s l a b o o b n e s l i ; škodil jim je mraz vmkoštni teden. 

S Koroškega 18. junija. (Posvecenje novega knezo-
skofa; žalostne razmere naroda slovenskega.) Naš novi 
od presv. cesarja za k n e z o š k o f a naše škofije imeno
vani gosp. kapitular-vikar Peter F u n d e r bo prihodnjo 
nedeljo v Salcburgu posvečen; kedaj pa potem pride v 
Celovec, ni še določeno. — Ce nas vprašate, kako nam 
na Koroškem gre* z narodnimi pravicami, prav na kratko 
vam lahko odgovorimo, da š e m b r a n o p i š k a v o ! V 
uradih vse, kakor v nemškem „rajhu", v šolah pa tudi 
tako, kajti v ljud. šolah se še otroci slovenskih starišev 
slovenski ne smejo b r a t i učiti , čeravno Koroška ima 
117 s l o v e n s k i h fara!! A kako more pri nas stvar se 
na bolje obračati, če vidimo, k a k o š n o k o m i s i j o za 
izpraševanje učiteljev ljudskih šol nam je naučni mini
ster baron C o n r a d kar za leta 1881., 1882., 1883. in 
1884. sestavil. Ne bom vam imenoval onih 7 mož, ki 
so v tej komisiji, zadosti je, če vam zatrdim, da, razen 
c. k. deželnega šolskega nadzornika dr. Jož. G o b a n ca , 
prav nobeden ni slovenskega jezika zmožen, dr. Go
b a n e , načelnik imenovane komisije, pa tudi sloven
ščino tako lomi, da se Bogu usmili. Naš konservativni 
časnik „Karnt. Volksst." je v 24. listu po vsi pravici 
vprašal: ali je taka komisija zmožna izpraševati učitelje 
za šole slovenske? Minister C o n r a d bo sicer odgo
voril: „ d a , vsaj na Koroškem ni v šolah nič sloven
ščine". Mi pa vprašamo: ali minister s t a k i m i načeli 
m o r e naučni minister biti v ministerstvu, ki je v svo
jem p r o g r a m u slovesno zagotovilo, da ne bode trpelo, 
da bi se Slovani na steno pritiskali ? Vprašamo pa tudi: 
ali res ni v celi naši božji deželi Koroški med našimi 
rodoljubi prav nič tacih mož, ki bi za p r a v i č n o r e č 
imeli toliko poguma, da bi , kakor unidan iz S l e z i j e , 
kot deputacija šli na D u n a j in tam prav po nemško-
koroško na merodajnih mestih govorili „von der Leber 
weg"?! Čudno in prava uganjka nam je to, da imamo 
v središči našem društvo sv. M o h o r j a , iz katerega 

izvira mnogo koristnih knjig, ki gredo križem po slo
venskih deželah, v l a s t n i deželi pa ni sledu ne tiru, da 
bi se zdramili rodoljubi, ki bi čez bukve segli v prak
tično življenje umirajoče matere Slovenije! Vemo, da 
bi naši Germani kar divjali, ako bi se Slovenci oglasili, 
al kjer gre le za p r a v i c e naroda in za druzega ne, 
se ne smejo rodoljubi izgovarjati ,,mit dem Schlafe des 
Gerechten", kajti to ni spanje ,,des Gerechten", ampak 
spanje pregrešno, katero čedalje bolj v s m r t spravlja 
celi naš slovenski narod. 

Iz Vipavske doline 16. junija. (Letina, reguliranje 
naših voda, dr. Kenda.) Po dolgem, hladnem in de
ževnem vremenu nastopili so v pravem času zopet lepi, 
gorki dnevi. V svojem zadnjem dopisu sem Vam po
ročal, da trta dobro kaže, in res je — zaroda je veliko 
in ako sedanje vreme stanovitno ostane, da bode trta 
pravilno odevetela, potem se ima dobrih letin neva
jeni Vipavec obilo pridelka nadejati. — Kupčija s sad
jem se je uže pričela, češenj je veliko, se ve da zato 
imajo pa tudi nizko ceno. Zadnji dež je sadjerejcem 
dosti škodoval, kajti prve češnje, ki imajo najboljo ceno, 
so popokale , pozne češnje so pa za več kot en teden 
zaostale. — Zastop vipavske občine je uže lansko leto 
poprijel inicijativo, da bi se vendar enkrat začelo z re
guliranjem vode V i p a v e , B e l e in M o č i l n i k a . To 
reguliranje sme se smatrati za vitalno vprašanje naše 
doline, posebno spodnjega dela, kajti izmolzeni vipavski 
vinogradi nikoli ne bodo toliko rodili , ko pred 2 0 , 30 
leti; zato pa Vipavec mora začeti gledati na to, da 
prejšnje dohodke z ž i v i n o r e j o nadomestuje, cb enem 
pa z obilo gnojem vinograde v moči obdrži. Za živino
rejo je pa treba dosti krme , katero pa Vipavec vsled 
lokalnih razmer le na svojih senožetih pridelati more. 
Vipavska dolina ima dosti senožet, al one so vsled 
plitve struge tukajšnjih voda močvirne, toraj dajejo nič
vredno, za govejo živino nesposobno, kislo seno. Druge 
dobre senožeti pa zopet svojo vrednost s tem izgubivajo, 
da spomladi ravno za časa košnje nastopijo povodnje, 
preplavijo senožeti, travo pokončajo ali pa sušeče ee 
seno odnesejo; v jeseni je pa ravno tako z otavo. Na 
ta način gre na tisoče centov izvrstne krme ,,po vodi*', 
v pravem pomenu besede. Te povodnje, katerih je redno 
vsako leto najmanj ena , zadnja leta pa tudi po več, 
škodijo pa tudi neizmerno c e 3 t i skozi dolino držeči, na-
nesejo na njive in travnike kamenja in preplavijo celi 
vipavski t rg , tako, da je nemogoče v trgu napraviti si 
pod hišo kle t , kar je posebno potrebno za vroči kraj, 
kjer se vino prideljuje. Iz teh in drugih vzrokov je 
sedanji vipavski občinski zastop krepko se začel pote-
zati za izvršitev tako potrebnega reguliranja zgoraj ime
novanih voda in dobilo se je 800 gold. subvencije za 
tehnična preddela, katera je uže pretečeno zimo gosp. 
inženir Klemenčič izdelal. Po načrtih in proračunu 
imenovanega gospoda stalo bode vse skupaj do 150.000 
gold. Imenovani zastop obrnil se je tudi uže do držav
nega zbora; ker je pa vloga uže po sklepu državnega 
proračuna na Dunaj došla, ni se mogla parlamentarno 
obravnavati. Ker se je pa potreba tega dela razvideia, 
je c. k. ministerstvo za poljedelstvo 3000 gold. za letos 
dovolilo. Hvaležni priznavamo zato Vipavci krepko pod
poro veleČast. c. k. dež. predsednika g. W i n k l e r j a 
na višem mestu. Reguliranje se je toraj v ponedeljek 13. 
t. m. po načrtih inženirja Klemenčiča pričelo in sicer s 
potokom B e l a ; da bode delo srečno pričeto in končano, 
brala se je v to svrho 13. dne t. m. na Vrhpolji velika 
slovesna sv. maša, pri kateri so bili navzoči zastopniki 
občin in pa vsi najeti delavci. Da sem to zadevo ne
koliko obširno popisal, je vzrok to, da priprosto ljudstvo 
izvč, zakaj da prav za prav g r e , kajti hujskači iz na
vade raztrosili so med ljudstvo laž, da tega ni treba, ker 
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za potopljenje Vipave tako ni nobene nevarnosti. — Vi 
pavski okraj ima vendar enkrat zopet upanje vrlega 
narodnjaka in učenega moža za okrajnega zdravnika 
dobiti, in sicer v osebi gosp. dr. K e n d e ; znan in či
slan je uže pri nas od časa njegovega dolgoletnega bi
vanja v Ajdovščini, kajti vkljub okrajnemu zdravniku 
se je po celi dolini večidel le gosp. dr. Kenda klical. 
Da je z n a č a j n i , n a r o d n i dr. Kenda nekim taimi-
narodniakom trn v peti , to se samo po sebi razume, 
samo svoje krvi naj si nikar nad plačo okrajnega zdrav
nika, katera se mu ima še le privoliti, ne hladijo uže 
zdaj, kajti ona z ozirom na osebo g. dr. Kende nikakor 
ni prevelika. 

Iz Litijskega Okraja 14. junija. — V našem okraji 
bili ste zadnji čas na dveh krajih volitvi občinskega 
starešinstva, in sicer bili so izvoljeni: v G o r e n j i v a s i 
za ž u p a n a Josip Nadrah, posestnik v Studenetn, za 
sve to jva lca pa Janez ^Končina iz Velikega Crnela in 
Josip Skufca iz Malega Crnela; — pri voiitvi v D r a g i 
pa za ž u p a n a France Culkar , posestnik, za s v e t o 
valca pa France Skufca in Anton Pajk , vsi trije po
sestniki v Dragi. 

Iz Dobrove poleg Ljubljane. — V nedeljo 19. dne 
t. m. je bila pri nas volitev kraj nega šolskega sveta. 
Izvoljeni so: častiti g^sp. župnik Jernej B a b n i k za 
predsednika, župan Jože Zoreč za podpredsednika, za 
svetovalce pa posestniki France Marinka, Anton Rovtar 
in Janez Remic. 

Iz Ljubljane. — V 65. listu je ,,Slovenec" prinesel 
članek pod naslovom: „V politiki je treba previdnosti", 
s katerim se tudi mi popolnoma skladamo. Dala je 
dobropodučenemu dopisniku povod k temu spisu r e s o 
luc i j a poslanca barona Dipauli-a pri budgetni razpravi 
zoper postavo o ljudskih šolah, od katere visokospošto-
vani gospod odstopiti ni hotel, čeravno mu je Hohen-
wartov klub svetoval, naj z d a j opusti svoj predlog, ker 
še ni prišel ugoden čas , da bi v državnem zboru: v 
zbornici poslancev brez razpora in pa v zbornici s se
danjo večino obveljal predlog. Vkljub vsemu temu je 
baron Depauli, izstopivži iz desnega k luba , ostal pri 
svojem predlogu, katerega je v zbornici poslancev v 
krasnem govoru podprl z dokazi, ki so iz srca vzeti nam 
vsem, ki želimo predrugaČenja one nesrečne postave o 
ljudskih šolah. O s e d a n j i h razmerah državnega zbora 
je tedaj baron desnici zbornice poslancev slabo vstregel, 
ker je zakrivil veliki del tiste zagrizenosti, ki se je pred 
razhodom državnega zbora razodev* la, v časnikih usta-
vovercev pa izbudila strašanski krič zoper konserva
tivno stranko. Dokler ni z da t n a večina v zbornici po
slancev in pa nasprotna nam večina v zbornici gosposki 
naj bi miroval oni predlog, ker n i k a k o r š n e nade ni 
za obveljavo. „ V s e ob p r a v e m č a s u " mora biti pa
rola previdnega poslanca, vsaj tudi previdni vojskovodja 
ne napade sovražnika, ki je močnejši od armade nje
gove. 

— Presvitla cesarica je darovala tukajšnji otroški 
bolnišnici 100 gold., gospa soproga deželnega predsed
nika našega pa 25 gold. 

— (V obenem zboru veteranskega društva) je njega 
načelnik gosp. Mihalič med drugim poročal, da društvo 
prav lepo napreduje, tako, da šteje sedaj uže 270 udov. 
Dohodkov je lani društvo imelo 1602 gold. 62 k r . , 
stroškov pa 1563 gold. 44 kr . ; med temi je bilo v pod
poro bolnim udom in za pogrebe izdanih 460 gold. Vse 
imetje društveno znaša sedaj 3859 gold. 67 kr. Pri vo
litvi društvenega odbora so bili vsi odborniki enoglasno 
voljeni, odboru na čelo pa zopet gosp. Mihalič, magi-
stratne pisarne vodja. 

— Omenili smo uže , da je bil ljubljanski kanonik 
veleč. gosp. Friderik pl. P r e m e r s t e i n izbran za ka

nonika olomuškega kapiteljna, pa za unanjega, t. j . , da 
mu ni treba ravno v Olomucu bivati. Kakor ,,Wiener 
Zeitg." zdaj poroča, so zdaj vsa ta kanoniška mesta 
oddana; izbranih je bilo za rezidencijalne (to j e , take, 
ki morajo v Olomucu bivati) šest , za unanje pa štirje, 
razen gori omenjenega gospoda namreč še ti le : vitez 
Hoile, župnik v Kostelcu, grof Rindsmaul, stolni kapi-
tular pri sv. Štefanu na Dunaji, in grof Potulicki, ško
fijski svetnik v Krakovem. 

— Glasoviti visi uradnik v Idriji O n d e r k a , o 
čegar silovitem obnašanji pri volitvah se je svoje dni 
toliko govorilo, je premeščen v Pfibram na Cesko. Idrij-
čani, katere je tolikrat strahoval, bodo tega gotovo ve
seli. — Iz Ljubljane v Kočevje pa gre tisti W a w -
r e e k a , ki je lansko leto zavoljo „liedertaflerjev" dal 
slovenskim časnikom toliko opraviti. 

— {Sirotišnica za dečke) na spodnjih Poljanah se 
pridno zida in bo toliko hvalevredni zavod kmalu pod 
streho. 

— (Nova klavnica) na Poljanah bo kmalu gotova. 
Pokrivajo uže strehe na poslopjih. Stavba je velikan
ska in se bo Ljubljana lahko z njo ponašala. 

— (Maticin odbor) ima 9. julija sejo, pri kateri se 
bode poleg druzih obravnav po novih volitvah konsti
tuiral odbor in se bode oddala služba t a j n i k o v a . 

— (Gosp. Franjo Krežma), tudi nam Ljubljančanom 
slavnoznani umetnik na goslih, umrl je 16 dne t. m. 
za kratko boleznijo v Prankfurtu v 20. letu svojega 
življenja. Bodi žemljica lahka izvrstnemu umetniku 
Slovanu! 

— Dunajski časnik „Vaterland" je uni dan poro
čal , da sta gospoda Leon Suppantschitsch in pa Pedor 
Bamberg vložila c. kr. ministerstvu prošnjo, resp. pri
tožbo zoper ukaz, da s 1. julijem naj g. Bamberg, za
ložnik uradne ,,Laib. Ztg.", odpove g. Suppantschitschu 
še t i s t o polovico vredovanja ,,Laib. Zeitg.", ki mu je 
ostala po tem, ko je pl. Radič prevzel vredništvo poli
tičnega dela. Kakor slišimo, je pa g. Leon Suppant
schitsch se še sam spravil na noge in tekel na Dunaj z 
besedo podpirat, kar je v pismu potožil ministerstvu. 
Da gosp. deželni predsednik na podlagi dotične pogodbe 
ima tehtne razloge, konec storiti onemu d u a l i z m u 
vredovanja u r a d n e g a časnika, ki v lokalnih noticah 
in druzih podatkih lahko podira, kar zida glavni del 
časnika, ki se plačuje iz vladnih novcev, to pač je uže 
davno le en glas vseh konservativnih mož, ki so obču
dovali potrpežljivost gosp. deželnega predsednika, da je 
pri vse drugačni vladni sistemi trpel vrednika in založ
nika, ki „durch dick und dunn" hodita z ono tukajšnjo 
ustavoversko kliko, katere načelnik dr. Schrev je Taaf-
feovemu ministerstvu v znanem glaspvitem govoru na
povedal nepristani boj , — one stranke, ki je „Fleisch 
vom Fleische" bivšega ,,Laib. Tagblatta" in sedanjega 
,,Wochenblatta"! In mar gospoda Suppantschitsch in 
Bamberg nista pred malo tedni pri zadnjih mestnih vo
litvah očitno demonstrativno se napenjala na magistrat-
nem mostovžu za kandidate ustavoverske, vladi nasprotne 
stranke, pri kateri zdaj beračita, da bi v službi njeni 
ostala? To je minister Auersperg ves drug mož bil, 
ko je uradno , Gratzer Zeitg." vzel oni zalogi, kjer je 
ob enem se tiskala s „Tagespošto" vred, njegovi vladi 
protivno. Pričakovati se sme, da grof T a a f f e ne 
bode drugače ravnal, ko prejšnji čas knez Auersperg. 

— (Javna zahvala.) Podpisani odbor usoja si vrlemu 
županu Kranjskemu gosp. S a v n i k u , vsem prebivalcem Kranj
skega mesta, slavni požarni brambi ter si. Kranjski čitalnici 
in nje predsedniku gosp. dr. Mencingerju izrekati po tem potu 
najiskrenejšo zahvalo za nepričakovano ljubeznjivi sprejem, 
kakoršnega je doživelo društvo „Sokol*' v Kranji v nedeljo 
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dne 12. tega meseca; isto tako Kranjskim gospicam, katere so 
blagovolile preobilo nas obdariti se šopki, posebno pa se za
hvaljujemo gospici P r e š i r n o v i , in onima gospicama, ki 
ste izročili v imenu Kranjskih Slovenk prekrasni venec z na
rodno trikoloro naši zastavi, ter nas pozdravili kot vrle do-
morodkinje. — Zahvaljujemo se dalje visokočestitemu gosp. 
državnemu poslancu K. K l u n u , kateri je radovoljno prevzel 
nalog brati nam pri sv. Joštu sv. mašo; dalje kuratu sv. Jošta 
g. T a v č a r j u za njega prijazni sprejem ter pozornost, kojo 
je obračal na to, da nam je izvrstno poskrbel na gori zaju-
trek ter očediti in posuti dal pota preko gore, da nam je 
moč bilo po suhem korakati; ravno tako smo dolžni iskreno 
zahvalo izreči v prvi vrsti poveljniku požarne brambe, gosp. 
S a j e v i c u ter g. P a v š i e r j u ml., katera sta po vsej svoji 
moči blagovolila se truditi ter skrbeti, da se je vse dobro 
rešilo, zlasti pa se zahvaljujemo še gospodoma F l o r i j a n u 
in Peter Majer ju za pogostenje s pivom v gozdu na potu 
od sv. Jošta v Kranj. 

V zahvalo naj nam bode tedaj dovoljeno, še jedenkrat 
vsklikniti: ,,Živeli Kranjski Slovenci! živile vrle Kranjske Slo
venke I1' 

V L j u b l j a n i , dnč 14. junija 1881. 
Odbor „Sokola". 

— (Vesteneckova surovost v kazini) vzbuja tudi 
drugod grozno strmenje, po vseh listih je uže šla, iz-
vzemši par zagrizenih judoTsko-nemških. Posebno str
menje je pa še nad nemškimi profesorji, ki so mu pri-
trkovali. 


